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Autonómiát és számarányos parlamenti 
képviseletet 

A VMDP szerint a kettős állampolgárság nem fogja ösztönözni az 
áttelepülést 

A Vajdasági Magyar Demokrata Párt üdvözli Kovács László Népszabadságban megjelent 
nyilatkozatát, miszerint "a magyar kormány most arra törekszik, hogy az EU-val 
összehangoltan segítse a szélsőséges nacionalizmustól mentes, demokratikus pártok 
kormányalakítását". Fontosnak tartja azt is, hogy a magyar külügyminiszter véleményt 
mondott olyan lényegi kérdésekben, mint amilyen a kettős állampolgárság, a kisebbségek 
parlamenti képviselete és az autonómia. 
 
A kettős állampolgárság ügyében a vajdasági magyar pártok szakértői bizottsága teljesítette 
azt a budapesti meghagyást, hogy pontosan fogalmazza meg, mit akar. A VMDP szerint a 
kettős állampolgárság nem fogja ösztönözni az áttelepülést. Ellenkezőleg. A kettős 
állampolgárság olyan eszköz, amely lehetővé teszi a határmódosítás nélküli nemzeti 
integráció kiteljesedését. S hozzájárul ahhoz, hogy Magyarország a nemzet érdekeivel 
összhangban megteremtse a fenntartható gazdasági fejlődés feltételeit. 
 
Ezért a VMDP a magyar pártok szakértői bizottságának konkrét törvénymódosítási javaslatát 
véglegesnek tekinti. Várja az Országgyűlés állásfoglalását. Bízik benne, hogy a magyar 
politikai elit bölcs, igazságos és a nemzet szempontjából hasznos döntést hoz. 
A VMDP nem tud mit kezdeni a magyar külügyminiszternek a vajdasági magyar pártok 
választási eredményeiről mondott véleményével. Tudott dolog, hogy az ötszázalékos 
választási küszöb miatt a vajdasági magyarság saját szavazataival nem tud képviselőket 
küldeni a szerb parlamentbe. Ezt figyelembe véve kezdeményezte a VMDP a Vajdasági 
Magyar Koalíció létrejöttét, hogy így legalább a magyar szavazatok begyűjtése váljék 
lehetségessé. A tény, hogy erre -- képviselői helyek megszerzésére irányuló igyekezet, illetve 
a pártok értékrendbeli különbségei miatt -- nem került sor, a lényegen mit sem változtat. 
Bebizonyosodott ugyanis, hogy az ötszázalékos választási küszöböt a vajdasági magyar és a 
regionális (vajdasági székhelyű) szerb pártok összefogása sem teszi átléphetővé. Meglátjuk, 
mit tesznek a szerb pártok listáin bejutott magyarok a parlamentben. 
 
A megoldás nem a választási küszöb csökkentése -- ez kizárólag a szerb politikai elit dolga --, 
hanem a most már európai normának számító számarányos kisebbségi parlamenti képviselet. 
Erre vonatkozólag a régióban is jól működő megoldások vannak. 
 
Mindezt figyelembe véve a VMDP már megkereste Koštunicát, a legbefolyásosabb szerb 
parlamenti párt elnökét, és arra kérte, hogy az új szerb kormány a választási törvény 
módosításával mielőbb szavatolja a kisebbségek számára a számarányuknak megfelelő 
parlamenti képviseletet. Ágoston András, a VMDP elnöke levélben arra kérte dr. Medgyessy 
Péter magyar miniszterelnököt, hogy a számarányos kisebbségi képviselet és az autonómia 
ügyében kezdeményezze az érdekelt országok közös fellépését. Arra lenne szükség, hogy az 



érdekelt országok, ha kell, az EBESZ szakértőit is bevonva, közös elvi álláspontokat 
dolgozzanak ki, hogy a Kárpát-medencében élő magyar kisebbségi közösségek -- a garantált 
parlamenti helyek meghatározásával -- számarányos parlamenti képviseletre tehessenek szert. 
S hogy lehetővé váljon a kisebbségi választók névjegyzékének létrehozatala, meg a 
többpártiság elvén alapuló tényleges, jogszabályalkotási és végrehajtási jogosítványokkal is 
rendelkező autonómia. Reménykeltő, hogy egy visszajelzés szerint a magyar szakértők ezt a 
VMDP-javaslatot már megkapták véleményezésre. 
 
ŠNemzeti ügyről lévén szó a VMDP álláspontja az, hogy az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
autonómiakövetelése nem sodorja veszélybe az erdélyi magyarság alapérdekeit, ellenkezőleg, 
kifejezésre juttatja őket, és megérdemli a politikai támogatást. 
 
Magyar Szó, 2004. január 16. 
 

Nyílt levél Erdélyből a magyar 
miniszterelnöknek  

 
Nyílt levél Medgyessy Péternek, a Magyar Köztársaság miniszterelnökének: Tisztelt 
Miniszterelnök Úr! 
 
A nemzeti egység és párbeszéd jegyében közös dolgaink miatt a nyilvánosság útján fordulok 
Önhöz. 
 
Romániában a magyarság válaszúthoz érkezett. A tét az, hogy egybetartható-e, ami 
természetszerűleg összetartozna, hogy szerzett közösségi jogainkat, politikai képviseletünket 
józan ésszel és tiszta lelkiismerettel meg tudjuk-e őrizni. 
 
Az RMDSZ kétségtelenül romániai, még magyar, de már nem demokrata és nem szövetség. 
Vezetői "peremre szorultaknak", "a régi rendszer kollaboránsainak" és "rossz magyarsággal 
beszélőknek" bélyegzik azokat, akik aggódnak a romániai magyar jövőért, és akik szavazata 
nélkül nem biztosítható a romániai magyarság parlamenti jelenléte, politikai súlya. 
A közvélemény-kutatások szerint 1990 óta először az RMDSZ elveszítette a parlamenti 
küszöb átlépéséhez szükséges választói támogatottságot és bizalmat. Még időben vagyunk 
ahhoz, hogy a romániai magyar politikában újrakössük a szövetséget, és történelmi 
felelősségünknek eleget téve rendezzük sorainkat. 
 
Kérem Önt és kormányát, hogy a Magyar Állandó Értekezlet soron következő ülésére hívják 
meg az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács, a Székely Nemzeti Tanács és a Magyar Polgári 
Szövetség képviselőit. Határokon átívelő politikai tagolódásunkban adjunk esélyt magyar 
közösségünk valós közképviseletének. 
 
Tisztelt Miniszterelnök Úr! 
 
1990 óta a romániai magyarságnak aprózzák lépteit. Az apró lépések politikája oda vezetett, 
hogy több mint 200.000 magyart elvesztettünk útközben. Erdélyben több magyart temetnek, 
mint keresztelnek, az asszimiláció felgyorsult, a határok megnyílásával a boldogulásukat 
idegenben keresők útra keltek. Aki el akart menni, elment, és ez a jövőben sem lesz másként. 



De akik maradtak, hisznek abban, hogy a szülőföld elhagyása nélkül elnyerhető magyar 
állampolgárság erősíti, és nem gyengíti a romániai magyar jövőt. Nem az erdélyi embert kell 
arra kényszeríteni, hogy magyar állampolgárságért Magyarországra költözzön, hanem a 
magyar állampolgárságot kell Erdélybe hozni. A nemzetközi joggyakorlat, Európa és 
Románia egyaránt ismeri és elfogadta a kettős állampolgárság intézményét. A döntés a 
magyar állam kezében van. 
 
Kérem Önt és kormányát, hogy biztosítsa a romániai magyarságnak a szülőföld elhagyása 
nélkül elnyerhető magyar állampolgárság lehetőségét. 
 
Tisztelt Miniszterelnök Úr! 
 
Az utóbbi évtizedben nemcsak lélekszámban apadtunk, hanem közösségként is teret 
veszítettünk. Történelmi városainkban egyre kevésbé érezhetjük otthon magunkat, a 
székelyföldi kaszárnyákban és kolostorokban pedig lassan, de biztosan lopakodik és 
körülkerít bennünket a tolakodó idegenség. 
 
Az RMDSZ által uralt városi önkormányzat tíz évvel ezelőtt Székelyudvarhely nyakába 
szabadította az idegenség bástyájaként elhíresült csereháti létesítményt, mely kérdés a mai 
napig nyugtalanítóan megoldatlan. Az Orbán-kormány készen állt biztosítani a csereháti 
létesítmény visszavásárlásához szükséges pénzt, ám a messzi földről érkező csereháti 
tulajdonosokkal a visszavásárlási tárgyalások megszakadtak, újabb tárgyalásokat pedig csak 
akkor tudunk kezdeményezni, ha a jogfolytonosság és a nemzeti szolidaritás jegyében a 
magyar kormány változatlanul biztosítja a visszavásárláshoz szükséges fedezetet. 
Kérem Önt és kormányát, támogassák erőteljesen az erdélyi és székelyföldi magyarság 
európai gyakorlat szerinti autonómiatörekvéseit. Autonómia nélkül nincs magyar jövő 
Erdélyben. Székelyudvarhely, 2004. január  
 
Megértésben és támogatásában bízva Tisztelettel: Szász Jenő, a Magyar Polgári Szövetség 
elnöke.  
 
Magyar Szó, 2004. január 19. 
 

 Kivárjuk a kettős állampolgárságot! 
 

Ebben az elhatározásban -- legalábbis engem -- egy orosz embertársunk kitartása erősített 
meg végérvényesen. Ő ugyanis 104 éves korában kapta meg az amerikai állampolgárságot. 
Az most ne legyen téma, hogy meddig is élvezheti azt, hogy a világ leghatalmasabb 
országának állampolgára legyen. Ő talán már arra sem igen alapozhat, hogy: jobb később, 
mint soha, de ha az volt az életcélja, hogy az Amerikai Egyesült Államok állampolgára 
legyen, akkor büszkén mondhatja, hogy célba ért. Igaz, tolókocsiban és nagyothallóan, de 104 
éves korában megkapta a hőn áhított állampolgárságot. Ez a kitartó ember pedig Slema 
Hájnovics-Livsics, szentpétervári cipészmester, aki 1996-ban jött rá, hogy a lenini 
szocializmusból és jólétből már aligha lesz valami, ezért az Egyesült Államokba vándorolt. 
Mindezt tette életkorához illő komolysággal, 97 éves fejjel. És mindössze hét évig tartó 
várakozás, illetve kérvényezés után meg is kapta az állampolgárságot. Az Egyesült Államok 
ilyen nagyfokú jóindulatát azonban csak oroszul tudta megköszönni, mert az angolt még nem 



beszéli, sőt talán nem is fogja, hiszen maga győződhetett meg arról, hogy 104 évig meg volt 
nélküle, és az orosz is megtette. 
 
Mindezt pedig nem azért mondom el, hogy kitartásra és türelemre intsem a vajdasági 
magyarokat, elsősorban a földművesnyugdíjasokat, akik még abban sem lehetnek biztosak, 
hogy a tavaly októberi nyugdíj második részének kikézbesítését megérik-e. Vagy nyugdíj 
helyett új kormányt és demokráciát kapnak. 
 
Mindenesetre nagy optimizmus és bátorság kell ahhoz, hogy valaki 97 éves korában 
állampolgárságáért folyamodjon, és 104 évesen meg is kapja azt. Ez az orosz polgár azonban 
nem hiába volt az októberi forradalom győztes Vörös Hadseregének derék katonája. Igaz, 
hogy ezt az állampolgárságot már nem Sztálin, hanem Bush elnök írta alá. 
No, de ki írja majd alá a miénket, vajdasági magyarok kettős állampolgárságát? Ferenc József 
császár és Horthy Miklós kormányzó, már nem bizonyíthatja, hogy igenis állampolgárai 
voltunk mi, vagy őseink. Mi tehát okkal vagyunk borúlátóbbak 104 éves orosz 
embertársunknál, pedig a kegyetlen amerikai adminisztráció sem kutya. Hogy a miénkről itt a 
Kárpát-medencében ne is beszéljünk. 
 
Azt mindenesetre szeretném tudni, hogy a nótabeli 116 éves barna kislánynak milyen 
állampolgársága volt. 
 

NAGY Nándor 
 

Magyar Szó, 2004. február 18. 
 

„Előrelépés a kettős állampolgárság 
ügyében" 

Vita a határon túli magyarok támogatásáról a parlament külügyi 
bizottságának ülésén 

 
A kettős állampolgárság ügyében előrelépés történt, ezzel kapcsolatban készülnek a 
hatástanulmányok, a közeljövőben tervezik a Magyar Állandó Értekezlet (Máért) összehívását 
-- mondta Bálint-Pataki József, a Határon Túli Magyarok Hivatalának (HTMH) elnöke a 
parlament külügyi bizottságának tegnapi ülésén. Kiemelte: a kormányzati munka, a magyar--
magyar kapcsolattartás és az oktatási támogatások területén sikeresnek nevezhető a hivatal 
2003. évi tevékenysége. Mint mondta, fontos probléma a határon túli magyarság 
népességcsökkenése. Kitért arra, hogy Horvátországban tíz év alatt 25 százalékkal, 
Szlovéniában 27 százalékkal csökkent a magyarok száma. 
 
Pomogáts Béla, az Illyés Közalapítvány kuratóriumának elnöke arra kérte a bizottság tagjait, 
hogy "pártra való tekintet nélkül támogassák az Illyés Közalapítvány megőrzésére irányuló 
szándékot". 
 
Az elnök kifejtette: még nincsenek pontos információi arról, hogy a "restrikciós politika" 
milyen mértékben érinti az alapítványt. Hozzáfűzte: a "Draskovics-csomaggal" kapcsolatban 
hallott már 30, 20 és 5 százalékos forráselvonásról is. Pomogáts Béla megjegyezte, hogy a 



közalapítvány költségvetése 2001-től változatlanul egymilliárd 21 millió forint, emellett 
kevesellte a határon túli magyarságra jutó összköltségvetést is. "A 6100 milliárd forintos 
állami költségvetésből 12 milliárd jut a határon túli magyarok támogatására, ami nem 
hatékony jele a szolidaritásnak" --fogalmazott Pomogáts Béla. 
 
Németh Zsolt, a külügyi bizottság fideszes elnöke kiemelte: a határon túli magyarság részéről 
bizalomcsökkenés tapasztalható a kormánnyal szemben. Szerinte ez azért következett be, mert 
a "diplomácia agyonhallgatja az autonómia ügyét". A Magyar Nemzet című napilapra 
hivatkozva a bizottsági elnök azt mondta: a "Draskovics-csomag" összevonja a HTMH-t és a 
Nemzeti és Etnikai Kisebbségi Hivatalt, megszüntet határon túli magyarok segítésével 
foglalkozó alapítványokat, illetve összevonja az Illyés Közalapítványt és az Apáczai 
Alapítványt, valamint csökkenti az oktatási-nevelési támogatásokat is. Németh Zsolt úgy 
vélte: a kormány "nemzetpolitikájának hiányáról lassan lehullik a lepel", és pártpolitikai 
játszmák színhelyévé válik a határon túli magyarság helyzete. 
 
Bálint-Pataki József erre reagálva elmondta: a megvonás minden bizonnyal nem érinti a 
határon túli magyar támogatásokat. Szerinte a Nemzeti és Etnikai Kisebbségi Hivatal és a 
HTMH összevonása mindössze egy ötlet volt, megvalósításáról azonban nincs szó. 
Hárs Gábor, a külügyi bizottság MSZP-s alelnöke hangsúlyozta: a kormány nem hallgatja 
agyon az autonómiát, ugyanakkor mindenképpen tisztázni kell, hogy milyen helyzetben és 
milyen autonómiáról lehet szó. 
 
Magyar Szó, 2004. február 18. 
 

Milyen jogokat kérnek a vajdasági magyar 
szervezetek? 

A külügyi szóvivő megerősítette: folytatódnak a szakértői tárgyalások a 
kettős állampolgárság kérdéséről 

 
A kettős állampolgárság esetleges bevezetésének lehetőségeiről, feltételeiről folytatódnak a 
szakértői tárgyalások a Külügyminisztérium és a vajdasági magyar szervezetek között, de 
egyelőre nem tudni, mikor üléseznek legközelebb -- mondta a tárca szóvivője keddi budapesti 
tájékoztatóján az MTI kérdésére. 
 
"Kovács László külügyminiszter és Kasza József, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) 
elnöke múlt pénteki budapesti megbeszélésén egyetértett abban, a következő szakértői 
fordulókon arra kell a hangsúlyt helyezni, hogy tisztázzák: milyen állampolgársággal járó 
jogokra és kötelezettségekre gondolnak a vajdasági magyar szervezetek" -- jelentette ki Tóth 
Tamás. 
 
Hozzátette: azt is figyelembe kell venni, melyek a magyar állam teherbíró képességének 
határai ebben a kérdésben. 
 
A szóvivő elmondta: a Külügyminisztériumban elkészült egy összehasonlító tanulmány arról, 
hogy mi az Európai Unió tagországai, illetve a Kárpát-medencei államok gyakorlata a kettős 
állampolgárság kérdésében. 



 
"Ezt a munkadokumentumot, ami reményeink szerint segítheti a szakértői konzultációsorozat 
munkáját, valamennyi érintett vajdasági magyar szervezetnek átadtuk" -- fejtette ki Tóth 
Tamás. 
 
Azzal kapcsolatban, hogy valóban elnapolják-e a Magyar Állandó Értekezlet ülésének 
összehívását, a szóvivő emlékeztetett arra: a Máért összehívása a Határon Túli Magyarok 
Hivatalának feladata. 
  
Magyar Szó, 2004. február 18. 
 

A közeljövőben egyeztetés a kettős 
állampolgárságról 

A legfőbb ügyész esete tisztázódott -- Bonyolódik a Teleki-szobor ügye -- 
Bíróság előtt folytatódhat a zengői csata 

Tudósítónktól 
Budapest, február 17. 
 
A közeljövőben egyeztetnek a határon túliak kettős állampolgárságáról -- ezt erősítette meg a 
HTMH elnökeként Bálint-Pataki József, aki egyben cáfolta, hogy a magyar--magyar 
összejövetelt e vonatkozásban az EP-választások utáni időszakra halasztanák. A Határon Túli 
Magyarok Hivatalának elnöke közölte, e témakörben már lezárultak a szakértői tárgyalások, 
és a Máért összehívásáról is megkezdődtek az egyeztetések az érintett magyarországi és 
határon túli szervezetekkel. Hozzátette: korábban valóban február második fele volt a 
határidő, ennek értelmében, a közeljövőben sor kerülhet a jelentős értekezletre. 
Az alkotmánybírák határozata szerint nem számít, hányszor szavazzák le a honatyák a legfőbb 
ügyészt, emiatt nem válthatják le a vádhatóság első emberét. Polt Péter tavaly fordult az 
Alkotmánybírósághoz, mert kormánypárti képviselők sorozatosan nem fogadták el az 
interpellációkra adott válaszait. A bírák rögzítették: a képviselők kérdezhetnek bármit, a 
legfőbb ügyész azonban válaszával nem sértheti meg az alkotmányt. Polt Péter legutóbbi 
magyarázatát hétfőn sem fogadta el a T. Ház többsége. 
 
Ismét napirendre tűzi a fővárosi közgyűlés a Teleki-szobor felállításának engedélyezését. 
Fellegi Ádám zongoraművész Demszky Gábor főpolgármesterhez írott levelében támogatta 
egy civil szervezet ötletét, Kuncze Gábor SZDSZ-elnök és Fodor Gábor ügyvivő azonban 
elfogadhatatlannak tartja az elképzelést. Hiller István kultuszminiszter szintén ellenzi Teleki 
szobrának felállítását. Göncz Árpád titkárságán azt közölték, hogy a volt köztársasági elnök 
nem kíván nyilatkozni. Közben Gémesi György MDF-es képviselő az Országgyűlés ülésén 
védelmébe vette Teleki Pál életművét. A hegytető után várhatóan a bíróságon folytatódik a 
zengői csata. A Védegylet feljelenti a zöldek szerint jogszerűtlenül, erőszakosan fellépő 
biztonsági szolgálatot. A környezetvédők a fakivágási engedély lejárta után egyébként állandó 
ügyeletet tartanak a Zengőn, attól tartva, hogy a rendkívüli engedély birtokában a favágók 
mégis megtisztítják a NATO-radarállomás tervezett helyszínét. Lehet, hogy véletlen 
egybeesése, de tény, hogy leváltották beosztásából a komlói rendőrkapitányt, Kovács László 



alezredest. Az ő körzetéhez tartozott a Zengő is. Információk szerint a leváltás nincs 
összefüggésben a demonstrációkkal, menesztése már hetekkel korábban eldőlt.  
 

SINKOVITS Péter  
 
Hét Nap, 2004. február 18. 
 

Az év slágere: kettős állampolgárság 

Maga az élet is igazolja, hogy a problémák általában olyan nagyok, amekkora feneket 
kerítünk nekik. Itt van például a kettős állampolgárság. Évtizedeken át azt sem tudtuk, 
hogy ilyesmi is van, azt meg pláne nem gondoltuk, hogy egyszer még szükség lehet rá. 
Most viszont ez lett az év slágere, és a nagy európai integráció közepette jöttünk rá, 
hogy kettős állampolgárság nélkül milyen keserves a kisebbségi sors. De gyorsan 
beláttuk azt is, hogy az ártatlanságot és az igazságot a legnehezebb bizonyítani. 
Nekünk például azt, hogy őseinkkel együtt már évtizedek óta itt élünk a Bácskában, 
hogy nem mi lettünk hűtlenek, hanem az országot vitték el a fejünk fölül, vagy adták 
el a politikusok. Most meg ők hümmögnek, akadékoskodnak és szabnak feltételeket. 

Hallottam a pesti rádióban, hogy egy dunántúli városban miként vizsgáztak az 
állampolgárságért. Egy érettségi tesztnek is beillik - vallotta be az egyik vizsgáztató, 
én meg magamban arra voltam kíváncsi, hogyan vizsgázott például magyar 
történelemből vagy alkotmányismeretből az az orosz kosárlabdázó vagy 
kézilabdázónő, aki nem sokkal lehet túl a Szia, hogy vagy? Köszönöm, jól szinten. És 
ebből kifolyólag az még jobban meglepett, hogy egy erdélyi református lelkésznek is 
bizonyítania kellett a zsűri előtt magyarságát, amit a hívők előtt naponta megtett több 
mint egy évtizeden át. De arra is kíváncsi lennék, hogyan vizsgáztak magyarságból 
azok a szerb üzletemberek, akiknek már MiloÜević idején magyar útlevelük is volt. 

Az embereknek manapság már egy államból is elegük van, hát még kettőből! A kettős 
állampolgárságból pedig a jelek szerint csak mi magyarok csinálunk problémát - saját 
magunknak. A románok, a szlovákok, a horvátok vagy a szerbek szinte postán küldik 
az állampolgárságot minden határon túl élő nemzettársuknak, a legfrappánsabb pedig a 
ciprusi példa. A sziget elszakadt részén élő törökök most az Európai Unió miatt 
tömegesen kérik a ciprusi állampolgárságot. Meg is kapják azonnal, csak bármivel 
igazolni kell, hogy ők vagy szüleik 1974 előtt is Ciprus szigetén éltek. Erre elegendő 
akár egy telefon- vagy villanyszámla is, abból az időből. Ünnepélyes eskütétel és 
hazafiassági vizsga nélkül. Hiszen ők azon a szigeten, abban az országban születtek és 
élnek, tekintet nélkül arra, hogy időközben a határok megváltoztak. 

Ezen felbátorodva bennem is megszületett az elhatározás, hogy nemcsak a magyar, 
hanem az osztrák állampolgárságot is kérni fogom! Hiszen szüleim, főleg pedig 
nagyszüleim az Osztrák-Magyar Monarchiában születtek, ugyanitt, a Bácskában. A 
Talpra magyart el tudom szavalni, jódlizni meg majdcsak megtanulok valahogy. 

NAGY Nándor 

 
 
Külügyminisztérium 



Szóvivői Iroda 
A Magyar Távirati Iroda jelenti! 
 
 
Vajdaság – Kettős állampolgárság - külügyi szóvivő: folytatódnak  
 
 
Budapest, 2004. február 17., kedd (MTI) - A kettős állampolgárság esetleges bevezetésének 
lehetőségeiről, feltételeiről folytatódnak a szakértői tárgyalások a Külügyminisztérium és a 
vajdasági magyar szervezetek között, de egyelőre nem tudni, mikor üléseznek legközelebb - 
mondta a tárca szóvivője keddi budapesti tájékoztatóján, az MTI kérdésére. 
 
"Kovács László külügyminiszter és Kasza József, a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) 
elnöke múlt pénteki budapesti megbeszélésén egyetértett abban, a következő szakértői 
fordulókon arra kell a hangsúlyt helyezni, hogy tisztázzák: milyen állampolgársággal járó 
jogokra és kötelezettségekre gondolnak a vajdasági magyar szervezetek" - jelentette ki Tóth 
Tamás. 
 
Hozzátette: azt is figyelembe kell venni, melyek a magyar állam teherbíróképességének 
határai ebben a kérdésben.  
 
A szóvivő elmondta: a Külügyminisztériumban elkészült egy összehasonlító tanulmány arról, 
hogy mi az Európai Unió tagországai, illetve a Kárpát-medencei államok gyakorlata a kettős 
állampolgárság kérdésében.    
 
"Ezt a munkadokumentumot, ami reményeink szerint segítheti a szakértői konzultációsorozat 
munkáját, valamennyi érintett vajdasági magyar szervezetnek átadtuk" - fejtette ki Tóth 
Tamás. 
 
Azzal kapcsolatban, hogy valóban elnapolják-e a Magyar Állandó Értekezlet ülésének 
összehívását, a szóvivő emlékeztetett arra: a Máért összehívása a Határon Túli Magyarok 
Hivatalának feladata.  
 
Magyar Szó, 2004. február 20. 
 

Kettős állampolgárság 

Nincs szükség további konzultációkra 
A VMDP közleménye 

 
A Vajdasági Magyar Demokrata Párt meglepetéssel értesült a tárca szóvivőjének közléséről, 
hogy "a kettős állampolgárság esetleges bevezetésének lehetőségeiről, feltételeiről 
folytatódnak a szakértői tárgyalások a Külügyminisztérium és a vajdasági magyar szervezetek 
között". 
 
A VMDP tartja magát a vajdasági szakértői bizottság egyhangú döntéssel rögzített 
álláspontjához. Emlékezetes, hogy a bizottság szövegszerű törvénymódosítási javaslatban 



fogalmazta meg, mi az, amit a kettős állampolgárság ügyében a vajdasági magyar politikai 
szervezetek kérnek a magyar kormánytól. 
 
Annál inkább, mivel a vajdasági javaslatot követően olyan megállapodásról érkezett hír, hogy 
a magyarországi parlamenti pártok január folyamán négypárti összejövetelen tisztázzák az 
elvi kérdéseket, s ezt követően, az első negyedévben, döntésre alkalmas javaslat kerül a 
magyar parlament elé. Ez az újabb fordulat -- tekintettel arra, hogy a vajdaságiak, így a 
VMSZ is, teljes értékű kettős állampolgárságot kérnek -- a szakértői tárgyalások felújítása 
útján a parlamenti döntés elhalasztásával fenyeget. 
 
A VMDP nem látja szükségét, s értelmét sem újabb szakértői tárgyalási fordulóknak. 
Tisztában vagyunk azzal, hogy a parlamenti pártok, s a parlament saját felelősségének 
tudatában, s a konkrét helyzetet sokoldalúan értékelve hozza meg tartalmilag pontosan 
körülhatárolt döntését. A döntés elhalasztása is döntés. 
 
A VMDP-nek meggyőződése, hogy a kettős állampolgárság ügye olyan kérdés, melynek 
megoldásához mindkét „oldalnak" közös érdeke fűződik. A kettős állampolgárság a VMDP 
értelmezésében egy fontos eszköz a határmódosítás nélküli nemzeti integráció folyamatának 
kiteljesítésében. Ugyanakkor hozzájárulhat ahhoz, hogy Magyarország egy nemzeti 
foglalkoztatáspolitikai modell kidolgozásával könnyebben oldja meg a fenntartható gazdasági 
fejlődés EU-ban vállalt kötelezettségének teljesítését. 
 
Mindezt figyelembe véve, és a schengeni vasfüggöny leereszkedésének árnyékában, a VMDP 
és a vajdasági magyarság reménykedve várja a kedvező parlamenti döntés meghozatalát az 
Országgyűlésben. 
 
Magyar Szó, 2004. március 3. 
 

Csak a magyar állampolgárság 
kedvezményes megadásáról lehet szó 

Kovács László szerint sem a magyar kormány, sem a magyar parlament 

nem dönthet a kettős állampolgárságról 
 

Sem a magyar kormány, sem a magyar parlament nem dönthet a kettős állampolgárságról, 
csak a magyar állampolgárság kedvezményes megadásáról -- mondta Kovács László 
külügyminiszter az MTI érdeklődésére hétfőn. 
 
"Az, hogy valaki ennek eredményeként lesz-e kettős állampolgár, attól függ, hogy jelenlegi 
hazája tudomásul veszi-e a második állampolgárság megadását" -- fűzte hozzá a 
külügyminiszter. 



 
Kovács László arra reagált, hogy az Alkotmánybíróság határozata kimondta: a Magyarok 
Világszövetsége (MVSZ) megkezdheti az aláírásgyűjtést a kettős állampolgárságról szóló 
népszavazás kiírásáért, mivel a megfelelőnek találta az aláírásgyűjtő ívre tervezett kérdést. 
A külügyminiszter emlékeztetett arra, hogy például Ukrajnában a kettős állampolgárságot a 
jogrend tiltja, ha egy ukrajnai magyar magyar állampolgárságot kap, azonnal megfosztják az 
ukrán állampolgárságától. 
 
Hangsúlyozta: a magyar állampolgárság kedvezményes megadása jelenleg is létező gyakorlat. 
Amit egyes határon túli magyar szervezetek igényelnek, az a magyar állampolgárságnak 
olyan megszerzése, amelynek nem lenne feltétele a magyarországi letelepedés. 
"Ez azzal a következménnyel járna, hogy az ily módon magyar állampolgársághoz jutottak az 
állampolgársággal járó kötelezettségeket -- adófizetés, katonai szolgálat -- nem vállalnák, 
viszont igénybe vennék mindazokat a jogokat, beleértve a szociális támogatásokat, amelyek 
az állampolgársággal alanyi jogon járnak" -- mondta Kovács László. 
 
A pártelnök hangsúlyozta: ha összegyűlik a szükség mennyiségű aláírás, és kiírják a 
népszavazást, minden felelős pártnak és szervezetnek kötelessége, hogy felhívja a 
választópolgárok figyelmét a magyar állampolgárság ilyenfajta megadásának a 
következményeire, beleértve a költségvetési hatásokat is. 
 
Az MDF a kettős állampolgárság intézményének bevezetését, mint a demokrata fórum által 
régóta javasolt elgondolást, természetesen támogatja -- mondta Csapody Miklós hétfőn az 
MTI-nek. 
 
"Az MDF magáénak tekinti a kettős állampolgárság ügyét, függetlenül attól, milyen egyéb 
határon túli szervezetek csatlakoznak hozzá" -- hangsúlyozta a politikus, aki az 
Alkotmánybíróság azon állásfoglalására reagált, amely szerint a Magyarok Világszövetsége 
megkezdheti az aláírások gyűjtését a kettős állampolgárságról szóló népszavazás kiírásáért, 
mivel megfelelőnek találta az aláírásgyűjtő ívre tervezett kérdést. 
 
Az MDF-es politikus hangsúlyozta: ebben az ügyben szándékaik közösek, az a jó, ha egymást 
támogató munkamegosztás van. 
 
"Egy konzervatív jobbközép patrióta párt ezt a törekvést képviseli a parlamentben, a civil 
szférában pedig egy társadalmi szervezet, az MVSZ" -- mondta Csapody Miklós. 
Dávid Ibolya, az MDF elnöke decemberben négypárti egyeztetést kezdeményezett a kettős 
állampolgárságról, amelyen abban állapodtak meg, hogy létrehoznak a pártok által delegált 
szakértői csoportot, és felkérték a kormányt, hogy január 30-áig bocsássa a négy párt 
rendelkezésére a már elkészült hatástanulmányokat, elemzéseket. 
 
Az SZDSZ azon az állásponton van, hogy a kettős állampolgárság kérdése nem 
alkotmányellenes, de az ügyben értelmetlen és rossz kezdeményezés a népszavazás -- mondta 
Szent-Iványi István az MTI-nek hétfőn. Š"A népszavazást (...) azért ellenzem, (...) mert attól 
tartok, hogy a 200 ezer aláírás sem fog összejönni, de még ha összejönne is, tartok attól, hogy 
nem lesz érvényes a népszavazás, amely árt az ügynek, értelmetlen és rossz 
kezdeményezésnek tartom" -- fogalmazott az SZDSZ-es politikus. 
 
Szent-Iványi István arra reagált, hogy az Alkotmánybíróság határozata kimondta: a Magyarok 
Világszövetsége megkezdheti az aláírásgyűjtést a kettős állampolgárságról szóló népszavazás 



kiírásáért, mivel a megfelelőnek találta az aláírásgyűjtő ívre tervezett kérdést. 
Az SZDSZ-es politikus elmondta: a kettős állampolgárság intézményéről a pártok már 
korábban egyeztetést kezdtek, ugyanakkor a népszavazást nem tartja "értelmes célkitűzésnek, 
hiszen ebben a kérdésben nagyon sok mindent kell megfelelő módon értékelni és mérlegelni". 
Hozzátette: elsősorban a határon túli magyarság érdekeit kell figyelembe venni, és a 
megbeszéléseket velük is el kell kezdeni. Szavai szerint a kettős állampolgárságra vonatkozó 
javaslatot nem mindenütt fogadták osztatlan sikerrel, hiszen attól tartanak, hogy az 
elvándorlást erősíti meg. 
 
"Meg kell vizsgálni a kettős állampolgárság összes hatását, politikai, gazdasági, társadalmi 
hatását, és természetesen a szomszédos országokkal fenntartott kapcsolatokra vonatkozó 
hatását" -- jelentette ki Szent-Iványi István. 
 
Magyar Szó, 2004. március 9. 
 

Magyar állampolgárság -- csak józan 
mérlegeléssel 

Exkluzív villáminterjú Kovács Lászlóval, Magyarország 
külügyminiszterével 

 
Vasárnap nem véletlenül tartózkodtam a magyar fővárosban (hanem a terematlétikai 
világbajnokság kapcsán), ám egy véletlen folytán találkoztam Kovács László magyar 
külügyminiszterrel. Az Erzsébet körúton ugyanis szinte az orrom előtt termett a magyar 
diplomácia első embere. Előkaptam a diktafont, s egy gyors bemutatkozás után hajlandó volt 
válaszolni -- két kérdésemre. 
 
Vajdasági magyarként természetesen az érdekel a legjobban, kaphatunk-e kettős 
állampolgárságot? 
 
-- Több dolgot is tisztázi kell a témával kapcsolatban. Először azt, pontosan mit akarnak a 
vajdasági magyarok. Vannak, akik csak magyar útlevelet szeretnének, hogy szabadon 
utazhassanak, viszont vannak olyanok is, akik teljes körű állampolgárságot igényelnek. 
Megjegyzem, a magyar kormány csak egyfajta állampolgárságot ismer. A kérdés az, milyen 
módon kaphatják ezt meg a vajdaságiak. Egyébként a határon túli magyarok most is 
kedvezményesen kapnak kettős állampolgárságot, így a vajdaságiak is. Nem kell 6--8 évet 
várniuk, hanem egy éven belül hozzájuthatnak, egy feltétellel, ez pedig a letelepedés. A téma 
alapos vizsgálatot igényel. Mert: ha valaki, mondjuk, Szabadkáról úgy kapja meg a magyar 
állampolgárságot, hogy élvezi az ezzel járó jogokat, de semmiféle kötelezettséget -- 
adófizetés, katonai szolgálat -- nem vállal, a magyarországi közvélemény jelentős része úgy 
gondolja, ez nem tisztességes a magyarországi állampolgárokkal szemben. Azt, hogy valaki 
csak jogokat kapjon semmi kötelezettség fejében, nem tartják elfogadhatónak. Nagyon 
alaposan körbe kell tehát járni a témát, hogy döntés születhessen. És még valami: az a lényeg, 
hogy a Szerbia és Montenegró-i kormányzat milyen állásponton van. Zoran Živković korábbi 
kormányfő egyszer azt mondta, semmi akadályát nem látja a kettős állampolgárságnak, 
később, mikor Budapesten járt, elmondta, elképzelhetőnek tartja, hogy kétoldalú 
megállapodás szülessen Magyarország és Szerbia és Montenegró között, de csak etnikai 



megkülönböztetés nélkül. Ez azt jelentené, minden Szerbia és Montenegró-i állampolgár, aki 
igényli, ugyanúgy meg kell hogy kapja a magyar állampolgárságot, mint a vajdasági 
magyarok. Ez egy képtelen helyzet lenne, 8--10 millió embert nem fogadhatunk magyar 
állampolgárrá. A harmadik dolog, hogyan viszonyul ehhez az Európai Unió. Ha történetesen a 
magyar állampolgárságot így kiterjesztenénk, az azt jelentené, hogy szerb állampolgárok 
kerülnének be az Európai Unió polgárai közé, holott Szerbia még tárgyalásokat sem folytat a 
csatlakozásról. Nem egyszerű a kérdés. Amit fontosnak tartok, s ez az, ami nem túl népszerű -
- nem érzelmi alapon kell a kérdést eldönteni, hanem józan mérlegelés alapján: mit visel el a 
magyar költségvetés, mit fogad el az Európai Unió és mihez lehet megszerezni a szerb 
kormány támogatását. 
 
Mi a véleménye arról, hogy a Vajdaságban hat magyar párt létezik? 
 
Én nagyon sajnálom, hogy a vajdasági magyarok ennyire megosztottak. Az magában még 
nem baj, hogy ennyi párt működik, csak az a baj, hogy egymás ellen mennek. Ezen múlott, 
hogy most nincs képviselete a magyarságnak a szerb parlamentben. Legutóbb Kasza 
Józsefnek -- akit igen becsülök, mert egy keménykötésű politikus -- is elmondtam, egy párt 
egyedül nem tudja érvényesíteni a magyar jogokat. Attól tartok, hasonló dolog megy most 
végbe Romániában is, ahol az RMDSZ-szel szemben három új szervezet jött létre. Ennek az 
lehet az eredménye, hogy nyáron, az önkormányzati választásokon az eddigi egy magyar 
jelölt helyett négy indul egy erdélyi magyar település polgármesteri tisztségéért, s a nevető 
ötödik fut be. Félő, hogy az év végére -- csakúgy, mint a Vajdaságban -- megmarad ez a fajta 
megosztottság, s a romániai parlamenti választások azt eredményezik, ott sem kerül be 
magyar képviselő -- nyilatkozta a külügyminiszter úr. 
 
 

HORVÁTH Ágnes 
 
Magyar Szó, 2004. március 11. 
 

Trianon kiszakítottjai 
Felhívás azokhoz a vajdasági magyarokhoz, akiknek Magyarországon 

rokonaik, barátaik vannak 
 

DR. UZON MIKLÓS, DR. KEREKES JÓZSEF, DR. BOGNER ISTVÁN ÉS DR. GUBÁS 
JENŐ, SZABADKA. – E napokban indult meg az MMSZ (Magyarok Világszövetsége) 
részéről az anyaországban az országos aláírásgyűjtés, hogy engedélyezzék a népszavazást 
arról, hogy akik rendelkeznek „magyar igazolvánnyal", tehát hitet tettek nemzeti 
elkötelezettségükről, azoknak adják meg a magyar, azaz a kettős állampolgárságot. Láthatjuk, 
hogy az illetékesek részéről húzzák az időt, azt gondolván, majdcsak belefáradnak „Trianon 
kiszakítottjai" abbéli igyekezetükben, hogy követeljék azt, amit tudtuk, akaratuk, 
beleegyezésük nélkül elvettek 1920. június 4-én. 
 
Hogyan segíthetünk mi az összmagyarság érdekében? 
 
Olyképpen, hogy írunk, üzenünk magyarországi rokonainknak, barátainknak, találjanak 
módot arra, hogy aláírják a népszavazást követelő gyűjtőíveket! 



 
Húsvét előtt állunk, sokan készülnek üdvözlőlevelet küldeni. Írjunk pár sort ebben az 
irányban is, ne csak „kellemes húsvéti ünnepeket" kívánjunk. 
 
Sikerül-e az akció, milyen lesz a megadott kettős állampolgárság, függetlenül attól, hogy ki 
szervezi az akciót – mi tegyük meg amit tehetünk. Mi, Trianon kitaszított gyermekei! 
 
Magyar Szó, 2004. március 16. 
 

A SZABADSÁGHARC ÉVFORDULÓJA 

Üzenete szent kötelesség 
A kettős állampolgárságról és a bácskossuthfalvi eseményekről is szó esett a 

magyarkanizsai koszorúzáson 
 

A magyarkanizsai Nagytemetőben a helyi önkormányzat és a VMSZ körzeti szervezetének 
közös rendezvényeként emlékeztek az 1848/49-es magyar forradalomra és szabadságharcra. 
A 48-as emléktábla előtt Túri Gábor, az önkormányzat munkatársa köszöntötte a 
megjelenteket. Beszédében a kettős állampolgárságra helyezte a hangsúlyt. Elmondta: az idei 
év arról lehet nevezetes számunkra, hogy a Magyarok Világszövetsége aláírásokat gyűjt az 
anyaországban a határon túli magyarok magyar állampolgárságáért. 
 
Mindannyiunknak van rokona, hozzátartozója Magyarországon. Ők az aláírásukkal elérhetik, 
hogy a magyar Országgyűlés döntsön erről a kérdésről -- hívta fel a figyelmet Túri Gábor, aki 
szerint csak ily módon lehet színvallásra késztetni a magyar parlamentet. 
A felszólaló rámutatott: Szerbia mindezt már megtette a határon túli szerbek érdekében, 
Románia pedig megtette a moldávokkal. Miközben a határon túli magyarok számára a pozitív 
diszkrimináció elérhetetlennek tűnik, hiszen az esélyesnek tűnő elnökjelölt határozottan 
kijelentette, hogy mindaz, ami a kisebbségnek pozitív diszkrimináció, az a többségnek 
negatív. Túri Gábor arra kérte a megemlékezőket: hassanak magyarországi hozzátartozóikra, 
hogy támogassák a határon túli magyarok kettős állampolgárságának ügyét. 
 
Miután a Cifraszűr vegyes kórus elénekelte a Himnuszt, dr. Zapletán Géza esperes Savelin 
Zoltán plébános és Farkas István kántor kísértetében imát mondott az elhunytak lelki üdvéért, 
majd megszentelte az emléktáblát. 
 
Balla Lajos, a községi képviselő-testület elnöke azzal kezdte alkalmi köszöntőjét, hogy nem 
kívánt ugyan aktuálpolitikáról szólni, de a délelőtti botrányos események mégis erre késztetik. 
Balla Lajos szerint Bácskossuthfalván kisebb csoportocskák tovább folytatták a sárdobálást. 
Az 1848-as eseményekről szólva kiemelte, számunkra nagyon fontos '48, a szellemisége, az 
üzenete, és szent kötelességet ró ránk. 
 
Nem kívánok a történelemről, őseinkről beszéni, de emléküket, örökségüket tisztelnünk kell. 
Kötelességünk van szülőföldünkön, a Himnusz szavaival élve: itt élnünk, halnunk kell! 
Ahhoz, hogy gyermekeink itt maradjanak, megfelelő oktatást, művelődési és gazdasági életet 
kell teremtenünk számukra. Ugynakkor integrációról merek beszélni, mert olyan nevek 
szerepelnek ezen a táblán, és közösségünk alakjaiból olyan neveket sorolhatunk, amelyek 



ismertek a nagyvilágban, hírnevet hoztak közösségünknek, és büszkék vagyunk rájuk. 
Balla Lajos arra is felhívta a figyelmet: nem elég beszélni arról, milyen önrendelkezési 
formákat szeretnénk, hanem létre is kell hozni őket. Bejelentette, hogy egy hét múlva 
elhelyezik a tóthfalusi tehetséggondozó általános iskola alapkövét, épül a magyarkanizsai 
könyvtár, és olyan középiskolát kell létrehozni, mely szavatolja a vajdasági magyarság 
legmagasabb szintű mezőgazdasági és műszaki oktatását. 
 
A globalizáció elkerülhetetlen, de arra kell törekedni, hogy ne az átlagos emberek egysége, 
hanem a sokszínű népek hazája legyen Európa, és azt a célt kell magunk elé tűzni, hogy 
mielőbb egy ilyen Európában élhessünk -- mondta köszöntőjében a magyarkanizsai 
polgármester. 
 
Ezután a Cifraszűr Kossuth-nótákat adott elő, majd a megemlékezés virágait elhelyezték az 
emléktábla előtt: dr. Huszár János főkonzul, valamint a belgrádi magyar nagykövetségnek, a 
Határon Túli Magyarok Hivatalának, a magyarkanizsai önkormányzatnak, a helyi 
közösségnek, az algyői önkormányzatnak, a Zmaj általános iskolának, a Poletarac óvodának, 
az Ozoray Árpád Magyar Művelődési Egyesületnek, a martonosi Testvériség Művelődési 
Egyesületnek, a VMSZ-nek, a Vajdasági Szociáldemokrata Ligának és a kegyeleti 
bizottságnak a képviselői.  

M. M. 
 
 
Magyar Szó, 2004. március 18. 
 

Nyílt levél Kovács Lászlónak 
 

Tisztelt Miniszter Úr! 
 
Tudom, hogy levelemet soha nem olvassa el, de Mikes Kelemen sem küldte el levelét kedves 
nénjének, mégis megírta őket. Egy pillanatig se gondolja, hogy Mikeshez hasonlítom magam, 
még csak a lába nyomába se érhetek, mégis meg kell írnom e sorokat a szabadkai magyar 
asszonyok miatt. 
 
Azt talán jobban tudja, mint én, hogy Kosztolányi Dezső élete legnagyobb csodájának tartotta 
azt, hogy magyarnak született és magyarul beszél, szabadkaiságától élete végéig nem tudott 
szabadulni, gondoljon csak a Hajnali részegség csodálatos soraira. Ha hiszi, ha nem, 
magyarságunkról, szabadkaiságukról így gondolkodunk mi is, többnyire a határ túlsó oldalán. 
Higgye el, nem volt könnyű magyarnak lenni ezen a vidéken az elmúlt nyolcvan esztendőben, 
sőt, azt is mondhatnám, hogy a XVIII. századtól errefelé. A mi történelmünk nem olyan 
veretes, mint a határon túlra szakadt többi magyaré. Az itteni magyarság java zsellérként, 
napszámosként tengette életét. Ennek ellenére két keze munkájával csodaszép falvakat, 
városokat, templomokat, iskolákat teremtett. Ha egy kicsit többet akart, akkor gyorsan fejbe 
kólintották, hol erről, hol arról, de azért a szülőföldjén maradt. 
 
Hogy visszatérjek Kosztolányira, azt nem tudhatja, hogy csaknem egy évtizedig nem 
engedték haza, nem láthatta szüleit, testvéreit, persona non grata volt szülővárosában. Amikor 
mégis kegyeskedtek neki megadni a vízumot, beharangozott irodalmi estjét betiltották. De hát 
ő Kosztolányi volt, életműve a magyar örökség része, hogyan hasonlíthatnám hozzá 
magunkat? 
 



Higgye el, az én családomnak sem volt könnyebb a sorsa. Édesanyám és testvérei élete 
végükig emlegették, hogy öregapámnak a legszebb fehér fiákerre volt Szabadkán. A 
kétosztályos parasztembernek a legnagyobb vágya az volt, hogy fiákeres legyen, de hát 
szerbül csak káromkodni tudott, így a királyi Jugoszláviában nem kapott engedélyt a 
munkára. Sokkal rosszabbul járt az apósom. Ő Piavéről visszajövet ragadt Szabadkán. Nem 
kapott állampolgárságot, sem iparengedélyt. 1944-ben azután kivégezték a többi sok ezer 
magyarral együtt csak azért, mert magyarok voltak. A fiát pedig — később — politikai 
okokból ugyancsak bebörtönözték. A fiamat pedig már a demokratikus magyar kormányzat 
küldte haza, miután befejezte tanulmányait, bár ebben a kérdésben nincs kettőnk között vita, 
mert meggyőződésem, hogy itthon van a helye — csak a módszerben, ahogy ezt Önök tették. 
Ennek ellenére úgy vélem, csodálatos dolog magyarnak és szabadkainak lenni. S ha a 
szabadkai magyar asszonyok kettős állampolgárként netalán felveszik a gyermekek utáni 
támogatást (ami ugyan – ismereteim szerint – jogilag lehetetlen, s amit – ennek ellenére – a 
Magyar Nemzet tudósítása szerint Ön mondott Németh Zsolt úrnak a minap), és haza is 
jönnek Szabadkára, azt hiszem, azzal nemcsak ők jutnak néhány ezer forinthoz, hanem így is 
fogyatkozó nemzetünk is hatalmas tőkéhez. Bár mindenki magából indul ki, tisztelt 
Külügyminiszter Úr. Biztos vagyok benne, hogy sokan, nagyon sokan – ha jogilag lehetséges 
lenne is, akkor sem élnének ezzel a támogatással. 
 
Életem végéig hálás leszek a magyar államnak, hogy egyetemi tanulmányaimat még jóval a 
rendszerváltás előtt Budapesten végezhettem. Tanáraim elsősorban emberségre tanítottak, 
meg arra, hogy a világon a legjobb dolog magyarnak lenni, de ugyanilyen jó az is, ha 
másvalaki úgy érzi, hogy a legszebb, legszentebb dolog az, hogy szerb, román, szlovák, 
holland, angol vagy más nemzetiségű. Mert valamennyien a világ polgárai vagyunk. 
Egy szabadkai magyar asszony (Név és cím a szerkesztőségben) 
 
Magyar Szó, 2004. április 1. 
 

Okkal reménykedtünk 
Ágoston András levele Kovács Lászlóhoz 

 
Tisztelt Külügyminiszter Úr!  
 
Számunkra emlékezetes marad, hogy kettős állampolgárságot kérve a múlt évben több mint 
ötvenezer vajdasági magyar aláírását tartalmazó dokumentumkötegeket adtunk át Budapesten. 
Minden hatodik magyar aláírta a kérelmet. A vajdasági magyar pártok által felhatalmazott 
szakértői bizottság pontosan és szakszerűen előkészített törvénymódosítási javaslatot juttatott 
el a Külügyminisztériumhoz. Ezt követően okkal reménykedhettünk. Annál inkább, mert 
Budapesten következtek a négypárti tárgyalások, valamint a kormányzat részéről az ígéret, 
hogy az idén, még az első negyedévben döntésre alkalmas javaslat kerül az Országgyűlés elé. 
A magyarországi ellenzék támogatja a kettős állampolgárságra vonatkozó kérelmünket. Ma, 
március 31-én meg kell állapítanunk: a kormányzati vállalás nem valósult meg. Úgy 
gondolom, hogy a számonkérés nem tisztünk. Amit mi, kisebbségi politikusok megtehetünk, 
azt viszont nem mulaszthatjuk el. Külügyminiszter urat arra kérem, járuljon hozzá, hogy a 
kettős állampolgárságról folytatott eszmecsere a határon túli magyarok kifejezett óhajának és 
reményeinek megfelelően a megengedő törvénymódosítási javaslat beterjesztésével záruljon 
le. Ha előbb nem, közvetlenül az európai parlamenti választások után. Igazán felemelő az 



lenne, ha a kormány által beterjesztendő pozitív javaslatnak közösen örülhetnénk már a 
júniusi Máérten. Tisztelt Külügyminiszter Úr! Ma reggel érkezett a hír, hogy a székelyföldi 
autonómiáról szóló javaslatot a román parlament annak ellenére elvetette, hogy a kormánnyal 
jól együttműködő RMDSZ is rászavazott. S az a másik is, hogy Ön szerint az autonómia jó 
dolog, amit a kisebbség és a többség egyetértésével lehet megvalósítani. Ez kétségkívül igaz. 
Nemzeti érdek azonban, hogy az egyetértést mindannyian elősegítsük. Mi, vajdaságiak azzal, 
hogy ötpárti megegyezéssel eljuttatjuk a szerb parlamentnek az autonómiára vonatkozó 
javaslatunkat. Magyarország azzal, hogy támogatja a benyújtott tervezeteket. Meg úgy is, 
hogy a Máérten szorgalmazzuk az autonómia szerkezeti vázának olyan egyeztetett formáját, 
mind a perszonális, mind pedig a területi autonómia tekintetében, amellyel, vagy amelyekkel 
felléphetünk a nemzetközi porondon is. Mert az autonómiára vonatkozó kezdeményezéseket a 
nemzetközi politikai színtéren az új EU-tag Magyarországtól sem fogja senki elorozni. A 
VMDP szerint az autonómia és a kettős állampolgárság együtt biztosíthatja a határon túli 
magyarok helyben maradását, s Magyarország fenntartható fejlődésének egyik alapfeltételét, a 
határmódosítás nélküli nemzeti integrációt.  
 

Tisztelettel: Ágoston András  
 

 


